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ODPADY ORGANICZNE Z WŁASNEGO GOSPODARSTWA 
DOMOWEGO MOGĄ BYĆ ŹRÓDŁEM DOSKONAŁEGO NAWOZU

KOMPOSTOWANIE
CZYLI JAK ZAOSZCZĘDZIĆ 
NA SWOICH ŚMIECIACH

Jubileusz na siodełkach
W najbliższy piątek na uli-
cach Zabrza ponownie po-
jawi się Masa Krytyczna. 
Tym razem wspólny rowe-
rowy przejazd będzie miał 
wyjątkowy charakter. Orga-
nizowany jest bowiem już 
25. raz. W sierpniu mijają 
również dwa lata od chwili, 
gdy międzynarodowa akcja 
dotarła do naszego miasta.

Masa Krytyczna po raz 
pierwszy zorganizowana zo-
stała w Zabrzu 13 sierpnia 
2010 r. Wspólne przejazdy 
na rowerach, bez względu 
na pogodę, odbywają się 
w każdy drugi piątek miesią-

ca. Uczestnicy Zabrzańskiej 
Masy Krytycznej zbierają się 
od godziny 17.30 na placu 
Wolności, start planowany 
jest zawsze na godzinę 18. 
Do wspólnego przedsię-
wzięcia może się włączyć 
każdy, pod warunkiem, że 
ma sprawny rower, wyposa-
żony w oświetlenie z przodu 
i z tyłu oraz co najmniej je-
den sprawny hamulec. Ko-
lumna porusza się jednym 
pasem jezdni w tempie około 
10-12 km/godz. Obowiązuje 
zakaz jazdy na jednym kole, 
skakania oraz wyprzedania 
czoła peletonu. Zabroniona 
jest jazda chodnikiem.

Masa Krytyczna to nieformalny 
ruch społeczny, polegający na 
organizowaniu spotkań mak-
symalnie licznej grupy rowerzy-
stów i wspólnych przejazdach 
przez miasto. Akcja ma zwrócić 
uwagę na potrzeby miłośników 
jednośladów. Inicjatywa ta 
zrodziła się w 1992 r. w San 
Francisco. Zza oceanu dotarła 
do Europy, gdzie największą po-
pularność zdobyła w Londynie. 
Masa Krytyczna organizowana 
jest obecnie w kilkuset mia-
stach świata. Więcej informacji 
na temat Zabrzańskiej Masy 
Krytycznej można znaleźć na 
stronie internetowej www.zmk.
slask.pl.   (hm)

W TYM TYGODNIU NA ULICACH ZABRZA PO RAZ 25. 
ZAGOŚCI ROWEROWA MASA KRYTYCZNA

– To, co w krajach „starej Unii” 
jest popularną praktyką, w Pol-
sce jest dopiero raczkującym 
trendem. A przecież robienie 
i używanie kompostu to pod-
stawa ogrodnictwa organiczne-
go – podkreśla wiceprezydent 
Zabrza Katarzyna Dzióba. 

– Jeżeli zależy nam na upra-
wie ekologicznych warzyw, nie 
ma nic lepszego niż własny 
kompost. Robienie kompostu 
jest często uważane za trudne 
i skomplikowane. Tymcza-
sem wszystko, co trzeba zro-
bić, to zapewnić odpowiednie 

składniki. Resztę zrobi natura 
– dodaje. Proces komposto-
wania znany jest ludzkości od 
wieków i sięga początków rolnic-
twa. Jego istota wywodzi się od 
naturalnej zasady zamkniętego 
obiegu materii w środowisku na-
turalnym. Kompostowanie jest 

najbardziej ekologiczną i natu-
ralną metodą unieszkodliwiania 
odpadów ulegających biodegra-
dacji.
Kompost wzbogaca glebę w próch-
nicę, dzięki czemu podłoże staje 
się pulchne i przewiewne. Ale to 
nie wszystko. Poprawia też sto-

sunki wodne w podłożu, bo gro-
madzi wodę i stopniowo oddaje 
ją roślinom, dzięki czemu może-
my ogród rzadziej podlewać. Jest 
także dla roślin źródłem łatwo 
przyswajalnych substancji odżyw-
czych, bo jest bogaty w niezbędne 
makro- i mikroelementy, a przy 

tym nie zawiera szkodliwych dla 

ludzi związków chemicznych, które 

mogłyby się kumulować w tkan-

kach uprawianych warzyw, owo-

ców i ziół. Niezwykle istotne jest 

to, że nie można nim zaszkodzić 

roślinom, czyli ich „przenawozić”.

Pozwalają na ekologiczne pozbycie się resztek organicznych z naszego gospodarstwa domowego 
i ogrodu bez kosztownego wywożenia ich na wysypisko. Jednocześnie są źródłem doskonałego i dar-
mowego nawozu. Kompostowniki to niezwykle praktyczny element wyposażenia naszych ogrodów.
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KROK PO KROKU:
•  Znajdź odpowiednie miejsce do ustawienia 

kompostownika. Najkorzystniejszy będzie za-
cieniony kąt w ogrodzie. Ważne, by do kompo-
stownika był łatwy dostęp.

•  Kompostownik można kupić jako gotowy po-
jemnik (z drewna, betonu lub tworzywa sztucz-
nego) albo wykonać go samodzielnie 
z desek. Można też układać materiał organicz-
ny w pryzmę. W tym przypadku należy pamię-
tać, aby szerokość jej podstawy nie przekroczy-
ła 1,5 metra, a wysokość 120 centymetrów. 
Taki stos będzie wtedy stabilny. Jego długość 
może być dowolna.

•  Na dnie kompostownika należy układać grub-
sze gałęzie, aby tlen, który jest konieczny do 
rozkładu roślin, mógł swobodnie przenikać od 
dołu. Z tego samego powodu drobne gałęzie 
warto dokładać co kilka warstw.

•  Kompostować można właściwie wszystkie od-
padki organiczne (pokos traw, liście, gałęzie, 
skorupki jaj, fusy z herbaty i kawy, obierki 
i ogryzki warzyw czy owoców). Nie wolno doda-
wać jedynie odpadów kuchennych pochodzenia 
zwierzęcego (tłuszcze, kości, resztki mięsa, 
ryb) oraz chorych roślin i korzeni chwastów.

•  Pamiętać należy o podlewaniu kompostu 
w czasie długotrwałej suszy. 

•  Na wierzch gotowego stosu należy wysypać 
cienką warstwę ziemi ogrodowej. Już po kilku  
miesiącach można otrzymać doskonały nawóz 
organiczny.

DLACZEGO 
WARTO KOMPOSTOWAĆ?
• Ustawiony w zacienionym zakątku ogrodu kompostownik 

znacznie zmniejsza ilość odpadów, za których utylizację musimy 
płacić. Jednak przede wszystkim jest stałym źródłem bogatego 

w składniki odżywcze nawozu organicznego. 
• Wykonanie kompostownika wiąże się z niewielkim nakładem 
pracy i umożliwia uniknięcie kosztów związanych z transportem 

i unieszkodliwieniem odpadów. 
• Prawidłowe kompostowanie to naturalny proces rozkładu 

tlenowego, neutralny dla środowiska i bezzapachowy. 
• Transport na znaczne odległości zanieczyszcza 

powietrze, instalacje do przemysłowego 
przetwarzania odpadów zielonych 

szkodzą środowisku.


